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Prezent pe marile ecrane cu filmele Puterea 
mai des pe micul 

M i r c e a 

A l b u l e s c u 

î n t r e 

t e a t r u 

ş i f i l m 

imîne , pentru spec-
tumultuosul Ahille 

şi Adevărul, prezent tot 
coran (emisiunea de Anul Nou ni 1-a ară ta t 
în ipostaza divertismentului, ciutând şi dan-
sînd) Mircea Albulescu rl 
la lorii de iteatiru, masivul 

din Troilus şi Cresida, fantasticul şi impertur
babilul orator Nicolas ţ)'Eu din Victimele 
datoriei, Scbmitz, incendiatorul cu inimi de 
ucigaş şi ochi de copil, bruta cu farmec si
nistru din Biedermann şi incendiatorii, robus
tul, în ţe leptu l şi spiritual ui Basarab din Croi
torii cei mari din Valahia. mă tăhă losu l , cini
cul, iinpei tuibabilul Urla din GaUy-Gay şi. în 
curind, Bucă ta ru l din Mutter Courage, viitoa
rea p r e m i e r ă a Teatrului de Comedie... 

— Cui aparţii dumneata, teatrului sau fil
mului ? In ultimul timp eşti văzut pe pinzâ 
mai des decît in carne şi oase... 

— Ca să fiu sincer, in clipa de faţă . m ă 
interesează fi lmul mai mult decît teatrul ! Cu 
toate că film fac numai vie cinci ani şi teatru 
de cincisprezece... 

— Te interesează filmul fiindcă cinemato
graful satisface orgoliul nemăsurat al actoru
lui, lansează ..vedeta" ? 

— î m i place filmul pentru zilele şi nopţ i le 
de pe iplatou, nu pentru seara de „premieră" 
sau scrisorile .primite acasă.. . Mă pasionează 
filmul şi f i indcă aici munca mi se pare infi
nit mai grea decît la teatru ! In puţ ine le mele 
filme am lucrat intens, cu oameni extrem de 
interesanţ i şi care mi-au deschis — ştiut 
fiind că s înt un gurmand, apetitul pentru 
„a 7-a artă". Poate că într-o oarecare m ă s u r ă 
— zic eu — suspectându-mă, s în t şi pradă. . . 
noului. Şi cum băieţ i lor le place aventura... 

— ...filmul e noua ta aventură, să snerăm 
că nu trecătoare. 

— Oricum astăzi sint gata să pă răse 
oricînd teatrul pentru film. 

— At î t de tare te-a dezamăgit teatrul ? D '̂ 
obicei, actorii, fie din prudentă, fie cu sinceri
tate, cînd sint solicitaţi să opteze afirmă 
contrariul ! Oricum, declară că ,,teatrul" ele... 
..respiraţia publicului" etc.. ,,contactul direct 
cu sala"... ,,ii emoţionează" etc., etc. 

— Nu vreau să dau cu piatra în teatru, 
totuşi ultimii ani am lucrat puţin pe scenă. 
Poale că dacă.. . 

— Ani impresia că. in teatru, regizori ca 
Pintilie. Esrig. GiurcherSCU, regretatul Crin 
Tcodorescu, te-au dus numai la succese. Cum 
se explică indirjirea ta imi>olriva „locului de 
baştină'' ? 
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...Nu vreau să par infatuat 

— Să aie înţelegem : aş repeta oricînd expe
rienţa lucrului, repetiţiile, procesul dificil al 
devenirii personajului în scenă. Munca în 
teatru, prin reveniri, reluări, retuşări te poate 
duce — cel puţin ipotetic — la un rezultat 
ce atinge perfecţiunea ! In film toate acestea 
se cer făcute intr-o noapte ! Pe platou se 
cere o maximă operativitate şi eficienţă ar
tistică ! Şi cum sînt un om al secolului X X . . . 

— Deci munca „cu încetinitorul"... ce alt
ceva reproşezi teatrului ? 

— Repertoriul ! Vreau să fiu bine în
ţeles : nu cred că pot exista actori mari fără 
un repertoriu mare ! Poate că sînt subiectiv 
sau rău, dar cu puţine şi fericite excepţii, 
teatrul românesc atacă cu zgârcenie, arar, şi 

...Doamna Bulandra mi-a spus 
blind !" 

,Stai 

cu (frică, capodoperele literaturii dramatice 
universale. (Desigur, clasicii noştri intră în 
aceste capod opere.) 

— înţeleg obida ta, fiindcă e greu de cre
zut că n-ai jucat niciodată in Caragiale, Sor
bul, Camil Petrescu... — dacă luăm doar un 
raft din biblioteca românească. Ştiu totuşi că 
recent ai ternmiat de înregistrat la radio 
monumentalul Danton al lui Camil Petrescu, 
unde deţii rohd titular... 

— Să nu discutăm acum despre teatrul 
radiofonic. Arta actorului este în primul rind 
vizuală. Deci, 6ă mă întorc la teatru. Joc 
puţin poate şi pentru că în teatrul din care 
fac parte, se prezintă destul de ipuţine pre
miere. E drept că în ultimii trei ani am şi 
refuzat o serie de solicitări, deoarece filmam, 
dar nu numai tentaţia filmului m-a făcut să 
refuz rolurile, ci şi calitatea ofertelor ! 

— Ai vrea să defineşti drumul actorului 
— din generaţia ta — de la debut la con
sacrare ? 

— E u cred că actorii — pe care-i consider 
creatori şi nu simpli interpreţi, traversează 
ca şi pictorii sau compozitorii, nişte etape 
mai mult sau mai puţin precise. 0 primă 
perioadă aparţine debutantului : el caută să-şi 
dobindeaScă firescul, verifică cu spontană ne
încredere ceea ce i s-a spus de la catedră, 
confruntând 'teoriile cu realitatea practică a 
scenei ; în acelaşi timip caută să se încadreze 
in echipă, în colectivul unde a fost trimis. 
Este o etapă în general uşoară, care pretinde 
obligatoriu câţiva ani. L a şcoală eşti „vedeta*' 
momentului artistic respectiv, ai uneori sen
timentul importanţei tale în ochii profesoru
lui sau ai colegilor, fiindcă ai absolvit cu un 
rol 'principal... Apoi trebuie să surmontezi 
jocul, să te obişnuieşti cu ideea că în colec
tivul în care ai intrat, uneori exişti numai 
pe statul de plată ! De obicei, tinerii actori 
confundă Teatrul cu Institutul. Nu-şi dau 
seama că într-un rol nu trebuie să dai .şi să 
arăţi 'tot ce poţi, tot ce ştii, că trebuie să 
mai păstrezi şi pentru... premiera următoare ! 

îmi amintesc de începuturile mele : proas
păt absolvent, jucam foarte mult. cam trei, 
patru premiere pe an, la un mare teatru 
biicureştean, şi totuşi nu scăpăm nici un pri
lej ca să nu fac un imens scandal, ţipînd 
că nu joc ! Atunci, doamna Bulandra m-a 
chemat la ea. Ca orice tânăr absolvent, ţjîn-
deam obraznic despre ea. Totuşi, i-am făcut 
„hatârul" să-i ascult cuvintele, jucând ca la 
Institut ..momentul atenţiei"... Şi doamna Bu
landra mi-a spus : „Băiatule, primii 15 anii 
din cariera unui actor nu contează ! Pentru 
că : ori ajungi un foarte mare actor şi după 
15 ani nimeni nu-şi va mai aminti de debut, 
de încercările tale ; ori nu ajungi nimic şi 
nimeni nu-ţi va recunoaşte debutul şi încer
cările. Stai blând". Astăzi, la vîrsta şi expe
rienţa mea (în sfîrşit am acumulat cei 15 anî 
cu pricina) îi cer scuze, peste timp, doamnei 
Bulandra. Dar de voi avea prilejul să repet 
aceste vorbe unui tânăr coleg, le-aş aduce ur» 



mic corectiv : — î n t r - a d e v ă r 15 ani nu con
tează — dar joacă ! Joacă băiete, pe rupte ! 
Pentru că numai aşa , bătrâna d o a m n ă , „expe
rienţa*', î ţ i va da b ra ţu l în car ie ră . Dar să 
revenim la etapele actorului : a doua ar fi 
căutarea drumului propriu, adică momentul 
a d e v ă r u l u i . E perioada în care actorul devine 
el sau ajunge doar o utilitate. De la Ta lma 
pînă la mine, o doamne (ştiu că s în t retoric ! ) , 
cite oseminte de actori ! Dar dacă unii s-au 
dus, Ei au rămas ; ş t im că nimic n u e mai 
perisabil ca arta actorului de teatru ; şt im 
despre toţi înaintaş i i că au fost foarte mari 
la vremea lor, deşi fiecare genera ţ ie a fost 
vehement contestată de u rmătoa rea . Şi asta 
este, cred, t r ăsă tu ra caracter is t ică şi totodată 
definitorie a f iecărei generaţ i i de actori' : a 
nega generaţ ia anter ioară , căutând cu talent 
drumul propriu că t re ar tă . . . D a r protestele 
se pierd şi rămân doar aplauzele. Să fiu 
sincer, ce bine că nu-i mai putem vedea 
pe aceşti îna intaş i şi credem cu religiozitate 
tot ce se spune despre ei. Altminteri... 

— Ce ţi se părea vechi în teatru, în mo
mentul în care a apărut generaţia ta ? 

— A m a p ă r u t î n teatru î n t r - u n moment 
critic. P r o m o ţ i a mea a absolvit î n 1956. E r a 
un timp ân care vechile capodopere 6tăteau 
undeva, în t r -un sertar bine închis . Noile ca
podopere aş teptau în alt sertar, meş te r i i noş 
tri meş te reau pe la lacăte , î n timp ce noi, 
bobocii, ne d ă d e a m palme pe scenă, confun-

dînd de-a va lma realismul, naturalismul... 
Doamne, câte palme am dat şi a m luat... Şi 
ca să înche i ou etapele, — nu sânt un teore
tician, şi nu-mi plac expunerile — cea de a 
treia este impunerea a ceea ce vrei tu să 
spui, ad ică momentul a u t o e x p r i m ă r i i . Cred 
cu fermitate că fiecare actor, respectând cu 
stricteţe orchestraţ ia regizorului, trebuie să 
impună propriul său punct de vedere, despre 
sine, despre epoca sa ! In felul acesta, u n 
actor face prin arta sa politică în sensul ma
jor, superior a l cuvântului . 

— Ce. înseamnă azi, a juca „vechi" în 
teatru ? 

— î n s e a m n ă a rupe dialogul cu specta
torii. Înseamnă a vorbi neinteligibil... Şi ne
interesant... 

— Cum te porţi cu regizorii ? Mă refer la 
sensul propriu, dar şi figurat al atitudinii... 

— Sînt un actor rău , dificil, foarte greu 
abdic de la punctul meu de vedere, dar mi 
se pare limpede că regizorul reprez in tă 75% 
din momentul care se cheamă teatru. Regi
zorul poate încinge f lacăra actorului, şi mai 
ales să-l stimuleze spre temperaturile maxi
me : nu e nimic nou ân ceea ce spun, e l im
pede că regizorul nu este acea pe rsoană care 
Iţi indică in t ră r i le pe scenă, ci Animatorul 
disputei de idei în t re scenă şi sa lă . Regizorul 
trebuie să incite publicul, apoi să-l oblige 
prin spectacol să-i accepte sau să-i conteste 
punctul de vedere, dar ân orice caz să ia act 
de spectacol. N u doresc altceva decît să am 
dincolo de r a m p ă un om care să mă oblige 
ta nopţ i albe... 

— Nu ţi se pare că am intrat în momentul 
de faţă într-o criză a regizorului ? 

— Nici v o r b ă ! I n clipa de fa ţă la noi,, 
vegetează unii dintre cei mai mari regizori 
ai lumii ! Ş i încă ceva : cred că regizorul e 
cel care d ă m ă s u r a actorului ! 

— Te consideri actor de comedie sau de 
tragedie ? Sau aceasta depinde de regizorul 
cu oare lucrezi ? 

— E u î m i propun să aduc tragicul chiar 
şi în cel mai burlesc spectacol. Simt în scenă 
în totdeauna î n d ă r ă t u l celor mai comice situa
ţii — fundalul sau mobilul tragic. De aceea 
cred că Jules Cazaban a fost un mare trage
dian : când el juca comedii, publicul în ţepe 
nea î n scaune. F ă r ă ândoială ânsă că-ţi tre
buie o scr i i tură corespunzătoare ca să creezi 
o condiţ ie a tragicului ! î m i plac dramaturgi 
ca Cehov, Miller, Durrenmatt. E i sânt o fa
milie de scriitori care silesc publicul să-şi 
muşte mâini le , că au rîs cu un minut prea 
devreme... 

— Ce ţi-ai dori acum să joci ? 
— A ş dori să fac regie. N u f i indcă ar fi 

la m o d ă , dar m ă pas ionează munca de „r idi 
care" a unui text pe scenă. Şi, desigur, dacă 
aş fi regizor, m-aş distribui pe mine în toate 
rolurile ! Dincolo de g l u m ă , repet că ceea ce 
îmi place la teatru este momentul devenirii 
personajului, repet i ţ i i le . Procesul de creaţ ie , 
dirijarea lui... 

— Care mijloace actoriceşti ţi se par mai 
expresive ? 

— Tăceri le . Cred că nu ex i s tă ceva mai 
elocvent în jocul unui actor ca tăceri le. Mo
mentul în care, aparent actorul „nu face 
nimic"... D a c ă s-ar putea, mi-ar place să tac 
cu publicul o piesă în t reagă ! E u , s în t victi
ma staturii, a glasului meu ! I n realitate i u 
besc jocul „Kammerspie l" , teatrul de c a m e r ă . 
De aceea âmi şi place atât de mult teatrul la 
televiziune, unde prim-planul insistă asupra 
expresiei, asupra priviri i , obrazului... U n sin
gur om, un singur actor, l-am v ă z u t stând 
nemişcat pe scenă şi fascinând sala. î m i do
resc să-i s e m ă n lui : Ştefan Ciubotăraşu. 

— Din promoţia dumitale fac parte actori 
ca Gheorghe Cozorici, Silvia Popovici, Victor 
Piebengiuc, Amza Pelea, Silviu Stănculescu, 
Rauţchi. 0 generaţie care are, mi se pare 
mie, un foarte greu cuvînt, de spus, azi, în 
teatrul românesc. Eşti de acord ? 

— ,,Să dea dumnezeu" ! Vreau să sub
liniez că azi, î n 1972, teatrul nu mai poate 
fi un loc unde se oficiază, spaţ iu l uniri 
ceremonial. E u cred că teatrul este o tri
bună de dezbatere, şi obl igaţ ia p r i m o r d i a l ă 
a scenei este să sesizeze spectatorilor ceea ce 
e nou în v i a ţ ă şi să-l releve cu mijloace 
artistice. Pe scenă nu trebuie să vorbim cu 
tonul zilei de ieri, ci cum să spun, să sur
prindem exact tonul zilei de azi. Să fim la 
unison cu prezentul. Uneori pe scenă se reali
zează acest ton, alteori nu. E u aş lupta din 
răsputer i pentru obţ inerea tonului şi spiri
tului contemporan. 

M . I . 
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